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تیم ملی فوتبال ایران در نخستین دیدار خود در تورنمنت اردن در حالی 
موفق شد میزبان رقابت ها را با برتری 3 بر یک شکست دهد که در این 
دیدار شاگردان قلعه نویی به ویژه در بخش دفاعی عملکرد ناامیدانه ای را 
به نمایش گذاشتند تا نگرانی ها نسبت به این امر یعنی نتایج تیم ملی در 

جام ملت های پیش رو افزایش پیدا کند. 
بر همین اساس این فرصت دست داد تا برای واکاوی نقاط ضعف تیم ملی 
در بخش دفاعی، دقایقی با محمد نصرتی از مدافعان سابق تیم ملی که 

تجربه زیادی نیز با پیراهن تیم ملی دارد به گفت وگو بپردازیم. 

صحبت را از وضعیت خط دفاعی تیم ملی آغاز کنیم. به نظر می رسد در بازی اخیر 
تیم ملی برابر اردن شاهد پنیر سوئیسی به جای خط دفاعی بودیم. 

درست است که در حال حاضر در فوتبال روز دنیا عناصر دفاعی باید به خودی خود 
دفاع فردی و دفاع گروهی و تیمی را بلد باشند، به خصوص در دفاع فردی و در 
بحث یک در مقابل یک قوی باشد یعنی اینکه به راحتی دریبل نخورد. اما در فوتبال 
مدرن شما باید برای کسب نتیجه لازم روی دفاع تیمی کار کنید و به این بخش 
انسجام ببخشید. بر همین اساس در بازی با اردن به خوبی قابل مشاهده بود که در 
ساختار دفاع تیمی به خصوص در جناحین در این ساختار ضعف هایی داشتیم 
تا جایی که اردنی ها هر زمان که می خواستند از جناحین به ما نفوذ می کردند و با 
ارسال های خود روی دروازه ما خطرساز می شدند، به خصوص از سمت چپ ما 
چند مرتبه نفوذ کرده و ارسال هایی داشتند که یکی از آنها هم منجر به گل شد. 

بنابراین این اتفاق خوبی نیست و باید روی این امر کار کرد. 

این همه ضعف در این ساختار چه دلیلی می تواند داشته باشد؟
نمی دانم دست کم گرفتن بود یا اینکه این ضعف واقعا وجود 
گذشته چنین ضعفی وجود نداشت اما  دارد. در چند وقت 

فکر می کنم در بازی با اردن این ضعف به خصوص در جناحین خیلی نمود 
پیدا کرد. از آنجا اردنی ها هم به گل رسیدند و هم پنالتی گرفتند و این در حالی 
است که اگر مشارکتی در ساختار دفاعی نباشد و تمامی خطوط تیم ملی از فاز 
هجومی و میانی به خط دفاعی کمک نکنند مطمئنا مقابل تیم های قدرتمندتر 
در قالب دفاع گروهی یا دفاع تیمی در ساختار دفاعی به مشکل خواهیم خورد. 

به نظر شما بیشتر از میانگین ممکن به حریف در یک سوم خودمان ضربه ایستگاهی 
تقدیم نکردیم؟

بله، همین طور است؛ جدای این از داستان ها و مسائلی که عنوان شد ما در 
یک سوم دفاعی خودمان به تیم حریف خیلی خطا دادیم و شانس آوردیم که آنها 
کاشته زن نبودند! در مقابل تیمی مثل اردن نباید این اتفاق بیفتد که در یک نیمه 
شش هفت خطا به آنها در مناطق حساس زمین تقدیم کنیم. در آسیا شاید کمتر 
تیمی بتواند در جریان بازی به ما ضربه بزند؛ هرچند در بازی با اردن این اتفاق 
رخ داد اما تیمی که قدرت ندارد در مباحث تاکتیکی و فنی در جریان بازی به 
ما ضربه بزند، می تواند از حربه ضربات ایستگاهی برای ضربه زدن به ما استفاده 
کند. بنابراین این هم نقطه ضعف دیگری بود که در یک سوم زمین خودمان به 

حریف خطا و به تبع آن ضربات ایستگاهی زیاد تقدیم کردیم. 

در حالی که تیم ژاپن و کره اخیرا با 4 گل حریفان خود را شکست دادند و حریفان 
نوظهوری مثل ازبکستان و قطر هم برای رقابت در قهرمانی آسیا به وجود آمده اند؛ 

با این وضعیت اصلا می توانیم به موفقیت در رقابت های آتی امیدوار باشیم؟
احساس خطر یک داستان و یک نگرش است، اما اینکه توقع ما از تیم ملی 
فوتبال ایران در جام ملت های آسیا باید تا چه اندازه ای باشد بحث دیگری است. 

فوتبالدوستان  همه  توقع 
قهرمانی است، اما آیا واقعا 

این اتفاق می افتد؟
توقع ما با این نفرات و این 

بازیکنان باید کمتر از قهرمانی باشد؟ در واقعیت هم باید همین تفکر و همین 
ذهنیت وجود داشته باشد. 

با وجود قدرت هایی مانند کره، ژاپن، استرالیا و عربستان در واقعیت می توانیم با این 
تیم حرفی برای گفتن داشته باشیم؟

چرا نباید در واقعیت هم توقع مان قهرمانی نباشد؟ قرار نیست بعد از جام ملت ها 
با همین کادرفنی یا اصلا به جز اینها، دست به جوان گرایی و تغییر نسل بزنیم؟ آن 
موقع شاید بتوانیم بگوییم نباید از تیم ملی توقع موفقیت داشته باشیم اما الان با 
این تیم و این نفرات، نباید توقع قهرمانی داشت؟ اکثریت قریب به اتفاق بازیکنان 
تیم ملی در اوج تجربه هستند و بیشتر آنها تجربه حضور در جام جهانی را دارند. 
حتی بسیاری دو بار در جام جهانی و بعضی در سه جام جهانی بازی کرده اند. 
از این تیم ملی با این تعداد بازی ملی و تجربه حضور در جام جهانی اگر توقع 
قهرمانی در جام ملت ها را نداشته باشیم از کدام تیم ملی دیگر می توانیم توقع 

قهرمانی داشته باشیم؟

این هم مثل تیم ملی امید هست که هر دوره می گویند اگر این تیم المپیکی نشود، 
کدام تیم دیگر باید المپیکی شود و هیچ وقت هم هیچ تیمی صعود نکرده است. 

بله، می تواند مقایسه درستی باشد. یک سری می گویند ما نباید توقع مان زیاد باشد 
که فشاری به تیم ملی یا کادرفنی بیاید. اما عقیده من این است که از این تیم 

ملی با این بازیکنان باتجربه توقع قهرمانی نداشته باشیم دیگر در آینده 
از تیمی که جوان می شود می توانیم توقع قهرمانی داشته باشیم؟ 

از خط دروازه گرفته تا بازیکنان دفاعی و میانی و هجومی، همه 
اینها در جام جهانی اخیر بازی کردند و این یعنی همه میادین 

بزرگ را دیده اند. 

در واقعیت این اتفاق در قطر می افتد؟
درست است که در قیاس با تیم های پیشرفته یک سری 
مشکلاتی از لحاظ زیرساختی و امکاناتی داریم اما ما 
ی  کنار هم باز که سال ها  یم  بالاخره نسلی را دار

کردند و بزرگ ترین رویدادها را تجربه کرده اند. بسیاری از آنها هم که در لیگ ایران 
نیستند که نداشتن بازی های دوستانه بزرگ را ضعف تلقی کنیم. اینها با تیم های 
بزرگ جهان از پرتغال و اسپانیا گرفته تا انگلیس در جام جهانی بازی کرده اند. 
دیگر ما نباید درگیر این باشیم که در بازی با اردن چرا آنقدر ضعیف کار کردیم. 
یا اینکه ما چرا در این دیدار یک گل خوردیم و دو سه گل هم نخوردیم. این تیم 
با این وضعیت و این نفرات و نیروی انسانی که دارد در هر صورت باید قهرمان 
آسیا شود. اگر این تیم ملی نشود دیگر بعید است حالا حالا ها این اتفاق بیفتد. 
خود آقای قلعه نویی مگر نگفتند که باید جوان گرایی را با شیب ملایمی بعد از 
جام ملت ها در پیش بگیریم؟ در همین جام ملت ها که بعید است به جوانانی 
مانند حزباوی بازی برسد اما برای ادوار بعدی که تازه امثال حزباوی ها به ترکیب 
اصلی تیم می رسند، می توانیم با صراحت بگوییم که نباید از این تیم توقع قهرمانی 

داشت، چون جوان و بی تجربه هستند. 

با توجه به رکوردهای پیروزی های پیاپی در تیم ملی، می توان نسبت به این موضوع 
به موفقیت های بعدی امیدوار بود؟

رکورد خیلی خوب است و اعتمادبه نفس را بالا می برد و نگرش افراد را نسبت 
به تقویت رکورد بیشتر و بهتر می کند تا آن را ارتقا دهند و این یک فاکتور مثبت 
است؛ هر چند رکوردها برای شکستن هستند. این رکورد هم خوب است چون 

تیم به نباختن عادت کرده و حس برتری را تقویت می کند. 

درباره رویارویی با کی روش در فینال چه صحبتی باقی می ماند؟
کی روش در 10 ، 15 سال گذشته به هرچه رسیده مدیون ایران و ایرانی هاست، 
اما درباره تقابل با کی روش معتقدم چون این دیدار دوستانه است خودش 
هم به این امر واقف است که خیلی ارزش ندارد که وجهه مقابله در برابر 
ایران به خود بگیرد. اگر بازی رسمی و مهمی بود آن 
زمان می توانستیم وجهه و اخلاق واقعی او را 
ببینیم، اما الان او می خواهد کار را دوستانه 

و با روی خوش تمام کند. 

محمد نصرتی در گفت وگو با »فرهیختگان«: مقابل اردن ضعف دفاع تیمی به وضوح به چشم آمد

باید در جام ملت ها قهرمان شویم
 رکورد پیروزی های مشترک اعتمادبه نفس تیم ملی را بالا می برد                 نقطه ضعف ماست که اینقدر به حریفان ضربه ایستگاهی می دهیم

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش
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سرمربی پرسپولیس پس از جنجال هایی که در روزهای اخیر ایجاد کرد و حواشی 
عجیب وغریبی که حول این تیم شکل گرفت بالاخره عصر دیروز در تمرین این 
تیم آفتابی شد تا هم قرمزها پس از دو روز اعتصاب تمرینات خود را پیگیری کنند 
و هم در مصاحبه ای تند و آتشین از زمین و زمان و شرایط باشگاه انتقاد کند. او در 
همان ابتدای صحبت هایش گفت: »من نامه فسخ قراردادم را چند روز پیش به 
باشگاه دادم. دو روز بعد آقایان تازه موضوع را در جلسه هیات مدیره مطرح کردند. 
من عملا قراردادی با باشگاه ندارم! اگر به فدراسیون برای فسخ قرارداد نرفتم بحث 
دیگری است اما با توجه به نامه ای که دادم قراردادی با باشگاه ندارم.« این یعنی 
او همچنان به رفتاری که از روز چهارشنبه آغاز کرده اعتقاد دارد و می خواهد این 
روند را حداقل تا امروز که قرار اســـت جلســـه هیات مدیره برگزار شود ادامه دهد. 
مشخص است که گل محمدی از برخی اتفاقاتی که در ماه های اخیر رخ داده 
اصلا راضی نیست و با وجود اینکه می گوید دلایلی که برای این رفتارش مطرح 
می شود خیلی دقیق و بعضا درست نیست اما از لابه لای حرف هایش می توان 
این استنباط را داشت که نکاتی که مطرح شده برخلاف ادعای سرمربی قرمزها، 
تقریبا جزء دلایل اصلی این قهر و تهدید به فســـخ اوســـت. به جز بحث مالی و 
طلب هایی که او و شـــاگردانش از باشـــگاه دارند یکی از مهم ترین مســـائلی که 
این روزها در ذهن گل محمدی شکل گرفته است بحث احتمال حضور برانکو 
ایوانکوویچ به جای او در پایان فصل است. مصاحبه اخیر مرد کروات به وضوح 
نشان می دهد که درصورتی که از قرمزها پیشنهادی داشته باشد بعید است آن را 
رد کند و حالا که باشگاه و مدیرعامل آن تمایلی به تمدید با سرمربی خود نشان 
نداده اند این استنباط شاید خیلی غلط نباشد که آنها این ایده را در ذهن دارند 
که فصل بعد دوباره برانکو را به نیمکت سرخ ها برگردانند. یحیی این آلترناتیو بزرگ 
را در نزدیکی خود می بیند و به همین دلیل تمرکز لازم برای هدایت پرسپولیس را 
از دست داده است. اگرچه در مصاحبه دیروزش گفت: »من اطلاعی از اینکه با 
مربیان دیگر مذاکره شده است ندارم و چنین چیزی نشنیده ام. بخش بزرگی از 
تصمیم هایم به خاطر وعده و وعیدهای توخالی است که می گفتند تسویه حساب 

می کنیم یا قبل از شروع بازی ها آپشن ها را پرداخت می کنیم، طبق نامه ای که 
خود رضا درویش در این رابطه به من داده بود.« با این حال مشخص است که 
یحیی به دنبال این است که قراردادش با قرمزها تمدید شود تا حداقل خیالش 
از این بابت راحت شود حتی اگر به خبرنگاران در پاسخ به اینکه فکر می کند 
برخی به دنبال این هستند که او از باشگاه برود، این گونه بگوید: »من همیشه 
دوســـت دارم به اتفاقات نگاه مثبتی داشـــته باشـــم اما برخی مواقع پیش خودم 
می گویم شاید جریانی درست می کنند تا این اتفاقی که اشاره کردید، بیفتد. از 
نیت شان خبر ندارم، اما این تیم حیف است.« جالب اینکه او حتی از باشگاه 
ایراد می گیرد که چرا درآمدزایی مناسبی ندارد و پولی که از اسپانسر خود می گیرد 
در سال های اخیر افزایش چندانی نداشته است درحالی که این مباحث خیلی 
در حیطه اختیارات سرمربی نیست. از طرف دیگر سرمربی قرمزها می گوید که 

درویش در جریان این اتفاقات از قبل بوده اســـت: »بحث من احترام اســـت. 
من شش نوتیس و دو اخطار داده ام. یکبار تماس نگرفتند تا بدانند مشکل 

چیست. من حتی در بازی با الدحیل قطر شفاهی به درویش گفتم چون 
بـــازی بـــا گل گهر ســـیرجان نزدیک اســـت کاری نمی کنم ولـــی بعد از آن 
نمی توانم کاری انجام دهم. حتی یک جلسه نگذاشتند تا بدانند مشکل 

چیســـت. بحث ریلکس بودن کسی نیســـت، بحث بی خیالی است.« 
یحیی در ادامه سعی می کند تا توپ را به زمین هواداران بیندازد و می گوید آنها 
باید تصمیم بگیرند که او بماند یا برود اما مساله مهم اینجاست که او هنوز هم 
قبول نکرده که در این برهه حســـاس فصل چنین زیر میز زدن اقدامی اشـــتباه 
اســـت و می تواند تیمش را وارد حواشـــی جبران ناپذیری کند: »نه دنبال افزایش 
قرارداد هستم و نه تمدید آن. اگر قرار باشد کسی تصمیم بگیرد هواداران هستند. 
آنها بخواهند قرارداد مربی را تمدید کنند این کار را انجام می شود. اگر تصمیم 
هواداران بر ماندن من باشد می مانم و اگر نباشد می روم.« او همچنین امیدوارانه 
درباره جلســـه امروز با باشـــگاه صحبت کرده که نشـــان می دهد شاید توافقاتی 
با هیات رئیســـه برای تمدید قراردادش داشـــته اســـت: »نگاه من مثبت است و 

امیدوارم فردا اتفاقات خوبی بیفتد.«

  اهمیتجامملتهابراییحییوژنرال!
در ایـــن شـــرایط به نظر می رســـد جام ملت های آســـیا هم بـــرای گل محمدی 

که حالا هر  بســـیار مهم و سرنوشت ســـاز اســـت و هم برای امیر قلعه نویی؛ چرا
ی یکی از دو صندلی  ی آنها یک آلترناتیو مشترک دارند که ممکن است رو دو
هدایت پرســـپولیس یا تیم ملی بنشـــینند. در چنین اوضاعی نتایج تیم های 
که قلعه نویی هم  عمـــان و ایـــران برای این دو مربی بســـیار مهم می شـــود؛ چرا
گر تیمش این روند را ادامه داده و همانند دیدار با اردن نمایشی  می داند که ا
یای خود برای مربیگری تیم  ناامیدکننده داشته باشد بعید است بتواند به رو
گر عمان  ملی در جام جهانی 2026 برسد و گل محمدی هم به خوبی می داند ا
هم عملکرد خوبی نداشته باشد بعید است فدراسیون این کشور تمایلی به 
تمدید با برانکو داشـــته باشـــد و در آن صورت این مربی کروات برای مدیران 

پرسپولیس در دسترس خواهد بود.

در جام ملت های آسیا برای قلعه نویی و یحیی هم نتایج ایران مهم است هم عمان!

معضل آلترناتیو مشترک
مهاجم آرژانتینی همچنان منتظر ثبت قرارداد

 رونمایی از بلانکو 
برابر هوادار؟

ینـات خـود را طـی روزهـای اخیـر  تیـم فوتبـال اسـتقلال درحالـی تمر
دنبـال کـرده کـه هنـوز تکلیـف مهاجـم آرژانتینـی ایـن تیم در ارتباط با 
یکـن مشـخص نشـده اسـت. در واقـع بـا توجـه بـه  ثبـت قـرارداد ایـن باز
محدودیـت بودجـه آبی هـا و تلاش هـای ایجادشـده بـرای گنجانـدن 
قرارداد بلانکو تا سقف موجود این اتفاق، یعنی ثبت قرارداد رسمی 
یکـن قـرار اسـت طـی روزهـای آینـده توسـط باشـگاه محقـق  ایـن باز
یکـن رونمایـی شـود.  ی هـای بعـدی از ایـن باز شـده تـا احیانـا طـی باز
ینـات اسـتقلال خبـر می رسـد ایـن  نکتـه قابـل توجـه اینکـه از تمر
یکـن بـه تمرینـات گروهـی اضافـه شـده و از آمادگـی بدنـی نسـبتا  باز
ایده آلـی نیـز برخـوردار اسـت. بـر همیـن اسـاس و بـا توجـه بـه شـرایط 
یکـن طـی روزهـای  فـوق بـه نظـر می رسـد درصورتی کـه قـرارداد ایـن باز
ی بـا هـوادار حل وفصـل شـود، بلانکـو در لیسـت  آینـده و تـا قبـل از بـاز
نکونـام قـرار گرفتـه و حتـی ایـن شـانس را داشـته باشـد کـه دقایقـی نیـز 

اسـتقلال را همراهـی کنـد. 

با وجود بازگشت آرمین

 احتمال کم تغییر 
زوج دفاعی استقلال

تیم فوتبال استقلال درحالی خود را برای دیدار با هوادار عقب افتاده 
از هفتـــه ششـــم رقابت هـــای لیـــگ برتر آماده می کند کـــه با وجود رها 
یکن طی روزهای  شـــدن آرمین ســـهرابیان از بند مصدومیت این باز
ینـــات گروهی اضافه شـــده و از آمادگـــی خوبی برای  گذشـــته بـــه تمر
ی اســـتقلال  همراهی اســـتقلال برخوردار اســـت. با این حال از اردو
خبر می رسد با وجود تحقق این اتفاق امیدوار کننده برای کادرفنی، 
ی بعدی مقابل هوادار دست به زوج  بعید است نکونام حداقل در باز
خط دفاعی خود یعنی زوج موفق مرادمند – سلیمی زده و به احتمال 
یکن در دیدار بعدی نیز ترکیب خط دفاع  یاد همین دو باز بســـیار ز
میانی استقلال را در مقابل تیم محمود فکری تشکیل خواهند داد. 
ی های قبلی عملکرد مناســـبی را در  اســـتقلال با این ترکیب طی باز

خط دفاعی از خود به جای گذاشته است. 


